

少數民族服裝與服飾傳承與創新資源庫 THE LIBRARY OF INHERITANCE AND INNOVATION OF MINORITY CLOTHES



# 土家族服饰制作 Tujiazu Apparel Making

# **女上衣制作 (熨烫衬布与牵条)** Women's top making (Ironing interlining and tape)



# 土家族女上衣制作 (烫衬与牵条) Tujiazu women's top making(Interlining ironing and tape)

学习目标 Learning objectives

1.掌握土家族女上衣衬布与牵条的熨烫步骤、原理与方法;

1. 1. Master the **steps, principles and methods** of ironing the interlining and tape of Tujiazu women's top.

2.具备思考问题与解决问题的能力,能独立进行土家族女上衣衬布与牵条的熨烫。

重点难点 Key and Difficult Points

重点: 土家族女上衣衬布与牵条的熨烫步骤、原理与方法

**Key points:** Master the steps, principles and methods of ironing the interlining and tape of Tujiazu women's top.

难点:土家族女上衣衬布与牵条的熨烫。

Difficult points: Ironing the interlining and tape of Tujiazu women's top.



# 一、 烫衬说明 1.Description of ironing interlining



上豕肤女上衣款八图 Tujiazu women's top working sketch

# 土家族女上衣烫衬与牵条的部位有领子、前门襟、下摆、袖口等部位,主要是起定型的作用,一般选用有纺衬布和牵条。

The parts of Tujiazu women's top needed to be ironed include collar, the front placket, cuff, ect, with an aim to finalize the design. We generally choose the textile gauze and tape.





二、烫衬准备 2. Preparations for ironing interlining



- 1、裁配好需要熨烫的衬布;
- 1. Prepare the interlining for ironing;
- 2、准备好牵条衬;
- 2. Prepare the tape
- 3、熨斗调至所需温度;
- 3. Set the temperature of the iron to the desired

value.



# 三、熨烫衬布 3.Ironing the interlining



#### **熨烫方法及要求**:

#### **Ironing Methods and requirements**

1、熨烫时注意衬布回缩;

Pay attention to the retraction of the interlining when ironing

- 2、注意温度的控制;
- 2. Pay attention of the controlling of the temperature;
- 3、熨烫时的顺序与手法;
- 3. Pay attention to ironing sequence and methods
- 4、熨烫胸高部要位稍微带紧一点,形成一点窝势。

4. When you are ironing, the high part of the chest should be slightly tightened to form a little socket.







# 牵条衬的作用:

# Function of the tape:

- 1、防止变形,能起到定型的作用;
- 1. Preventing from distorting and finalizing the design
  - 2、具有防止毛边的作用。
  - 2. Preventing the raw edge.



### 五、课后小结 5. After-class summary



本次课我们讲解了土家族女上衣制作中的熨烫衬布与牵条,注意衬 布与面料摆放正确,重点掌握熨烫时衬布和布料的回缩率关系,熨斗温 度的把控。

In this lesson, we have learned the methods of ironing the interlining and tape of Tujiazu women's top. Please Pay attention to the placement of interlining and fabric shell. Focus on the retraction rate relationship and the controlling of the temperature during ironing.



# 六、实训项目任务及要求 6.Training Tasks and Requirements

1、实训任务: Training Tasks 完成土家族女上衣的衬布及牵条的熨烫;

- 2、实训要求: Training Requirements
  - (1) 烫完衬后的面料要平服,不能有极光;
  - (1) Iron the garment until it gets flat with no wrinkles.
  - (2) 熨烫门襟到胸高部位时要位稍微带紧一点,形成一点窝势。

(2) When you are ironing, the high part of the chest should be slightly tightened to form a little socket.